

[View this email in your browser](#) | [Afficher dans le navigateur](#)

[Français](#)



Canada

Innovating for Maternal and Child Health in Africa (IMCHA)

Dear all,

October is a busy month for the Innovating for Maternal and Child Health in Africa (IMCHA) Initiative. Community engagement has been one of the priority themes for IMCHA, running through many of the 28 research projects. On October 15, 2020, we are hosting a webinar in collaboration with the University of Saskatchewan, Canada, to reflect on what we have learned in IMCHA about community engagement, find parallels between community engagement in Africa and in Canada, and explore potential research gaps. IMCHA teams will also be showcasing their work at the Canadian Conference for Global Health, from October 19 to 22, 2020. See below for details on these virtual events and how to participate.

I hope that you will join us to contribute to the discussions and reflect on your experience.

Kind regards,

Montasser Kamal,
Program Leader, Maternal and Child Health

Upcoming events

Innovating for Maternal and Child Health in Africa (IMCHA)
Innovation pour la santé des femmes et des enfants d'Afrique (ISMEA)

Making the links in Canada and Africa:

Community engagement to improve maternal and child health

Établir les liens au Canada et en Afrique :

L'engagement communautaire pour améliorer la santé maternelle et infantile



IMCHA grantees have been supporting communities to play an active and central role in increasing access to health information and use of services. To reflect on lessons learned through this implementation research and draw parallels to community engagement in Canada,

an online event is being cohosted with the University of Saskatchewan. This event is free to attend. Please share within your networks.

[Register here](#) to connect with us on October 15, 2020; 10:00am–1:00pm EDT

Canadian Conference on Global Health

IMCHA research grantees will share their findings in [a number of panels and posters](#) at the Canadian Conference on Global Health. Don't miss:

- *Communicating innovative research findings to policy in a changing context* (Monday October 19, 11:00 am–12:00 EDT)
- *Addressing adolescent sexual and reproductive health and rights in Africa and the Middle East – Lessons from the field* (Tuesday October 20, 12:30–1:30 pm EDT)
- *Building resilience and improving health in communities* (Thursday, October 21 12:30–1:30 pm EDT)

There is also the plenary *Innovating for health: Funders' perspectives* (Monday October 19, 1:45–2:45 EDT), where Montasser Kamal is a speaker.

See the [full program here](#) and [register here](#). Thanks in part to support from IMCHA, registration is free for low- and middle-income country residents.

Featured publications

By alphabetical order of title

Assessing quality of newborn care at district facilities in Malawi

This [study](#) uses the WHO integrated quality of care assessment tool to document the care for newborns in Malawi and finds that the quality of care for sick and vulnerable newborns requires improvement.

Barriers and enablers of implementing bubble Continuous Positive Airway Pressure (CPAP): Perspectives of health professionals in Malawi

This [study](#) concludes that adequate staffing, ongoing training, team cohesion, communication with caregivers, and improved hospital infrastructure can ensure optimal utilization of bubble CPAP.

Effects of terrorist attacks on access to maternal healthcare services: a national longitudinal study in Burkina Faso

This [study](#) documents how terrorist attacks add an additional barrier to accessing maternal healthcare in Burkina Faso. The exponential increase in terrorist activities in West Africa is expected to have negative effects on maternal health in the entire region.

Factors associated with short birth interval in low- and middle-income countries: a systematic review

This [study](#) finds that promoting breastfeeding and addressing norms that give preference for male children could help prevent short birth spacing.

Health policy mapping and system gaps impeding the implementation of reproductive, maternal, neonatal, child, and adolescent health programs in South Sudan: a scoping review

This [paper](#) maps the key reproductive, maternal, newborn, child, and adolescent health (RMNCAH) policies and describes the current status of the WHO health system building blocks that impede the implementation of RMNCAH policies in South Sudan, and how they could be addressed.

Health workers' views on factors affecting caregiver engagement with bubble CPAP

This [study](#) in Malawi finds that health workers can assuage caregivers' concerns by providing them accessible information on bubble Continuous Positive Airway Pressure.

Improving sexual and reproductive health knowledge and practice in Mozambican families with media campaign and volunteer family health champions

This [study](#) documents how theatre, radio, and community champions increased awareness about sexual and reproductive health and led to more positive attitudes towards family planning in Mozambique.

“Kunika women are always sick”: views from community focus groups on short birth interval (kunika) in Bauchi state, northern Nigeria

New [findings](#) shed light on local perspectives about the impact of short birth spacing and its consequences for women and men. In particular, the study highlights how perceptions of mental and physical health problems can be used to inform male engagement to reduce short birth spacing.

Longitudinal analysis of the capacities of community health workers mobilised for seasonal malaria chemoprevention in Burkina Faso

This [research](#) explores the potential use of community-based distributors in routine program implementation for seasonal malaria chemoprevention in Burkina Faso.

“Midwives do not appreciate pregnant women who come to the maternity with torn and dirty clothing”: institutional delivery and postnatal care in Torit County, South Sudan: a mixed method study

This [study](#) suggests that efforts to curb the solicitation of illicit payments, halt discrimination based on socio-economic status, and increase access to antenatal care could lead to an increase in deliveries in health facilities.

National user fee abolition and health insurance scheme in Burkina Faso: How they can be integrated on the road to universal health coverage without increasing health inequities?

This [article](#) explores how the linking of free healthcare provision with the Universal Health Insurance National Fund, two measures aiming to improve universal health coverage, raises issues of efficiency, sustainability, and social justice in Burkina Faso.

Promoting the use of evidence in health policymaking in the ECOWAS region: the development and contextualization of an evidence-based policymaking guidance

This [article](#) explores an evidence-based policy-making guide as an emerging tool to promote systematic evidence-policy-practice process for decision-makers in West Africa.

Why do pregnant women in Iringa region in Tanzania start antenatal care late? A qualitative analysis

This [research](#) shows that “traditional gender roles and cultural beliefs about pregnancy as well as health system factors continue to influence the timing of antenatal care attendance” in Tanzania. Also see the accompanying article “[How Tanzania’s spousal escort policy frustrates antenatal care](#)”.

Innovating for Maternal and Child Health in Africa

The Innovating for Maternal and Child Health in Africa initiative seeks to improve maternal, newborn, and child health outcomes by strengthening health systems, using primary healthcare as an entry point. This eight-year, \$36 million initiative is funded by the Canadian Institutes of Health Research, Global Affairs Canada, and IDRC.

Copyright ©2019 International Development Research Centre. All rights reserved.

Our address:

International Development Research Centre
Head Office
150 Kent Street, Ottawa, Ontario, Canada, K1P 0B2
PO Box 8500 Ottawa, Ontario, Canada K1G 3H9

Tel. (+1) 613-236-6163

www.idrc.ca/imcha

[Subscribe](#) or [Unsubscribe from this list](#)

Any comments? Write to imcha@idrc.ca

Want to change how you receive these emails?

You can [update your preferences](#)



[English](#)**IDRC | CRDI**International Development Research Centre
Centre de recherches pour le développement international**Canada**

Innovation pour la santé des mères et des enfants d'Afrique (ISMEA)

Chers tous,

Octobre est un mois chargé pour l'initiative Innovation pour la santé des femmes et des enfants d'Afrique (ISMEA). L'engagement communautaire a été un des thèmes prioritaires de l'ISMEA, et est inclus dans un grand nombre des 28 projets de recherche. Le 15 octobre 2020, nous organisons un webinaire en collaboration avec l'Université de Saskatchewan, au Canada, pour réfléchir à ce que nous avons appris dans le cadre de l'ISMEA sur l'engagement communautaire, trouver des parallèles entre l'engagement communautaire en Afrique et au Canada, et explorer des lacunes éventuelles en matière de recherche. Les équipes de l'ISMEA présenteront également leurs travaux lors de la Conférence canadienne pour la santé mondiale, du 19 au 22 octobre 2020. Voir ci-dessous pour plus de détails sur ces événements virtuels et sur la façon d'y participer.

J'espère que vous vous joindrez à nous pour contribuer aux discussions et partager votre expérience.

Meilleures salutations,

Montasser Kamal,
Chef de programme, Santé des mères et des enfants

Évènements à venir

Innovating for Maternal and Child Health in Africa (IMCHA)
Innovation pour la santé des femmes et des enfants d'Afrique (ISMEA)

Making the links in Canada and Africa:

Community engagement to improve maternal and child health

Établir les liens au Canada et en Afrique :

L'engagement communautaire pour améliorer
la santé maternelle et infantile



Les bénéficiaires de subventions d'ISMEA ont aidé les communautés à jouer un rôle actif et central dans l'amélioration de l'accès aux informations sur la santé et l'utilisation des services. Pour réfléchir aux leçons tirées de cette recherche sur la mise en œuvre et établir

des parallèles avec l'engagement communautaire au Canada, un événement en ligne est organisé conjointement avec l'Université de Saskatchewan. La participation à cet événement est gratuite. Veuillez le partager au sein de vos réseaux.

[Inscrivez-vous ici](#) pour y participer le 15 octobre 2020, de 10h00 à 13h00 (heure d'Ottawa)

Conférence canadienne sur la santé mondiale

Les bénéficiaires de subventions d'ISMEA partageront leurs conclusions dans le cadre de [plusieurs panels et posters](#) lors de la Conférence canadienne sur la santé mondiale. Ne manquez pas les sessions suivantes :

- *Communicating innovative research findings to policy in a changing context* (lundi le 19 octobre, 11h00 à midi – heure d'Ottawa)
- *Addressing adolescent sexual and reproductive health and rights in Africa and the Middle East – Lessons from the field* (mardi le 20 octobre, 12h30 à 13h30 – heure d'Ottawa)
- *Building resilience and improving health in communities* (jeudi le 21 octobre, 12h30 à 13h30 – heure d'Ottawa)

Il y a aussi la plénière *Innovating for health: Funders' perspectives* (lundi le 19 octobre, 13h45 à 14h45 – heure d'Ottawa), à laquelle Montasser Kamal présente.

Ces sessions seront bilingues.

Consultez le [programme complet ici](#) et [inscrivez-vous ici](#). Grâce en partie au soutien de l'ISMEA, l'inscription est gratuite pour les résidents des pays à faibles et moyens revenus.

Publications en vedette

Par ordre alphabétique des titres

Assessing quality of newborn care at district facilities in Malawi

Cette étude utilise l'outil intégré d'évaluation de la qualité des soins de l'OMS pour documenter les soins aux nouveau-nés au Malawi et constate que la qualité des soins aux nouveau-nés malades et vulnérables doit être améliorée. [Article](#) disponible en anglais uniquement.

Barriers and enablers of implementing bubble Continuous Positive Airway Pressure (CPAP): Perspectives of health professionals in Malawi

Cette étude conclut que le personnel adéquat, la formation continue, la cohésion d'équipe, la communication avec les soignants et une amélioration des infrastructures hospitalières peuvent assurer une utilisation de la ventilation à pression positive continue (CPAP). [Article](#) disponible en anglais uniquement.

Effects of terrorist attacks on access to maternal healthcare services: a national longitudinal study in Burkina Faso

Cette étude documente l'obstacle additionnel que les attaques terroristes représentent pour l'accès à des soins de santé maternelles au Burkina Faso. Il est à prévoir que la croissance exponentielle des activités terroristes en Afrique de l'Ouest aura des effets négatifs sur la santé maternelle dans toute la sous-région. [Article](#) disponible en anglais uniquement.

Factors associated with short birth interval in low- and middle-income countries: a systematic review

Cette étude constate que la promotion de l'allaitement maternel et la prise en compte des normes qui donnent préférence aux enfants de sexe masculin pourraient contribuer à la prévention des naissances rapprochées. [Article](#) disponible en anglais uniquement.

Health policy mapping and system gaps impeding the implementation of reproductive, maternal, neonatal, child, and adolescent health programs in South Sudan: a scoping review

Cet article présente les principales politiques en matière de santé reproductive, maternelle, néonatale, infantile et des adolescents, et décrit l'état actuel des éléments constitutifs du système de santé de l'OMS qui entravent leur mise en œuvre au Soudan du Sud et comment ils peuvent être contournés. [Article](#) disponible en anglais uniquement.

Health workers' views on factors affecting caregiver engagement with bubble CPAP

Cette étude au Malawi montre que les travailleurs de la santé peuvent apaiser les inquiétudes des soignants en leur fournissant des informations accessibles sur la ventilation à pression positive continue (CPAP). [Article](#) disponible en anglais uniquement.

Improving sexual and reproductive health knowledge and practice in Mozambican families with media campaign and volunteer family health champions

Cette étude démontre comment le théâtre, la radio et des champions communautaires ont sensibilisé les communautés et contribué à des attitudes plus favorables à la planification familiale au Mozambique. [Article](#) disponible en anglais uniquement.

“Kunika women are always sick”: views from community focus groups on short birth interval (kunika) in Bauchi state, northern Nigeria

De nouveaux résultats font la lumière sur les perspectives locales de l'impact des naissances rapprochées et leurs conséquences pour les femmes et les hommes. En particulier, l'étude met en exergue comment les perceptions des problèmes de santé mentale et physique peuvent être utilisées pour aider à l'engagement des hommes pour réduire les naissances rapprochées. [Article](#) disponible en anglais uniquement.

Longitudinal analysis of the capacities of community health workers mobilised for seasonal malaria chemoprevention in Burkina Faso

Cette recherche explore l'utilisation potentielle des distributeurs à base communautaire dans la mise en œuvre des programmes de routine pour la chimioprévention du paludisme saisonnier au Burkina Faso. [Article](#) disponible en anglais uniquement.

“Midwives do not appreciate pregnant women who come to the maternity with torn and dirty clothing”: institutional delivery and postnatal care in Torit County, South Sudan: a mixed method study

Cette étude suggère que les efforts pour réduire la sollicitation de paiements illicites, mettre fin à la discrimination fondée sur le statut socio-économique et améliorer l'accès aux soins prénataux pourraient entraîner une augmentation des accouchements dans des établissements de santé. [Article](#) disponible en anglais uniquement.

National user fee abolition and health insurance scheme in Burkina Faso: How they can be integrated on the road to universal health coverage without increasing health inequities?

Cet article explore comment la liaison de la gratuité des soins de santé avec le Fonds national d'assurance maladie universelle, tous deux mesures d'amélioration de la couverture sanitaire universelle, soulève des questions d'efficacité, de durabilité et de justice sociale au Burkina Faso. [Article](#) disponible en anglais uniquement.

Promoting the use of evidence in health policymaking in the ECOWAS region: the development and contextualization of an evidence-based policymaking guidance

Cet article explore un guide pour la prise de décision politique basé sur les évidences comme un nouvel outil pour la promotion du processus systématique évidences-politique-pratique pour les décideurs en Afrique de l'Ouest. [Article](#) disponible en anglais uniquement.

Why do pregnant women in Iringa region in Tanzania start antenatal care late? A qualitative analysis

Cette recherche démontre que les rôles traditionnels de genre et les croyances culturelles concernant la grossesse ainsi que les facteurs liés au système de santé continuent d'influencer quand les femmes commencent la consultation prénatale en Tanzanie. [Article](#) disponible en anglais uniquement. Consultez également l'article d'accompagnement en anglais : "[How Tanzania's spousal escort policy frustrates antenatal care](#)".

Innovation pour la santé des mères et des enfants d'Afrique

L'initiative Innovation pour la santé des mères et des enfants d'Afrique cherche à améliorer la santé des mères, des nouveau-nés et des enfants en renforçant les systèmes de santé, avec comme point d'insertion les soins de santé primaires. Cette initiative de 36 millions de dollars sur huit ans est financée par les Instituts de recherche en santé du Canada, Affaires mondiales Canada et le CRDI.

© 2019 Centre de recherches pour le développement international. Tous droits réservés.

Notre adresse :

Centre de recherches pour le développement international
Siège

12/10/2020

IMCHA newsletter # 10 // Infolettre # 10 ISMEA

150, rue Kent, Ottawa, Ontario, Canada K1P 0B2
CP 8500, Ottawa, ON, Canada K1G 3H9

Tél. : (+1) 613-236-6163

www.idrc.ca/ismea

[S'abonner](#) ou [se désabonner de cette liste](#)

Des commentaires ? Écrivez à imcha@crdi.ca

Vous voulez changer la façon dont vous recevez ces courriels ?

Vous pouvez [mettre à jour vos préférences](#)

